
Kranjsko. 
Slorenska Šolska Matica. Odbor »Slovenske Šolske 

Matice" je imel dne 28. oktobra 1906 ob 10. uri dopoldne 
svojo sejo v konferenčni sobi c. kr. I. državne gimnazije v 
Ljubljani. 

Navzočni: predsednik Henrik Schreiner in odborniki: 
dr. Janko Bezjak, Viktor Bežek, Jakob Dimnik, Franc Gabršek, 
Franc Hubad, Andrej Senekovič in Alojzij Strmšek, dalje dru
štvena urednika: dr. Fran Ilešič in dr. Josip Tominšek. 

I. Predsednik otvarja sejo in pozdravlja navzočne. 
II. Tajnik Fr. Gabršek prebere zapisnik zadnje odborove 

seje z dne 22. aprila 1906, ki se odobri. 
Predsednik pripomni, da pri letošnjem občnem zboru »Za

veze" v Šoštanju zato ni predaval, ker so imeli dnevni red že 
poprej določen. 

III. Tajnik poroča o vlogah, ki so se rešile kurentnim 
potom, in o zahvalah za podarjene društvene knjige, kar se 
vzame na znanje. 

Iz naše organizacije. 



IV. Predsednik naznani, da je sprožil pri odboru »Društva 
slovenskih profesorjev" vprašanje o vzajemnem delovanju tega 
društva s ^Slovensko Šolsko Matico". Nato je prejelo naše 
društvo od »Društva slovenskih profesorjev" dopis z dne 18. ok
tobra 1906, št. 26, s katerim se vpraša »Slovensko Šolsko Ma
tico", ali bi hotela skupno z imenovanim društvom izdajati: 
a) popularnoznanstveno knjižnico in b) komentirane šolske 
klasike. 

Sklene se: 1. »Slovenska Šolska Matica" prevzame izda
janje popularno  znanstvene knjižnice kot društvene knjige, in 
sicer začetkoma vsako leto po 1 zvezek. »Društvo slovenskih 
profesorjev" se naprosi, da preskrbi rokopis do konca julija vsa
kega leta in da prevzame redakcijo. 

2. Za določitev vsebine se nasvetuje poseben odsek, ob
stoječ iz 3 članov »Slovenske Šolske Matice" in 3 članov 
»Društva slovenskih profesorjev". Za člane »Slovenske Šolske 
Matice" se določijo gg. H. Schreiner, dr. J. Bezjak in dr. Jos. 
Tominšek. 

3. »Slovenska Šolska Matica" prevzame založništvo komen
tiranih šolskih klasikov, njih redakcijo pa »Društvo slovenskih 
profesorjev". 

4. Ti klasiki se bodo prodajali članom »Slovenske Šolske 
Matice" za polovično tržno ceno.v 

V. »Bralnemu društvu" v Škocijanu na Koroškem se po
dari na njegovo prošnjo po 1 iztis dozdaj izdanih snopičev »Zgo
dovinske učne snovi". 

C. kr. vseučiliški knjižnici na Dunaju se podari 1 iztis 
vseh dozdanjih društvenih knjig, kolikor jih je še na razpolago; 
zanaprej pa se povabi knjižnica, da pristopi k društvu kot član. 

VI. Na dopis pripravljalnega odseka za prireditev slovanske 
razstave v Pragi 1. 19i0. se sklene, da »Slovenska Šolska Ma
tica" načelno soglaša z nameravano razstavo 1 1910. Ako žele, 
prevzame Matica koncentracijo vsega pedagoškoslovstvenega de
lovanja slovenskega, da se tako poda celotna slika na tem polju. 
V ta namen bi posredovala Matica udeležbo vseh slovenskih 
pedagoških časopisov, mladinskih spisov itd. 

VIL Zaradi zamenjavanja društvenih publikacij z drugimi 
pedagoškimi in znanstvenimi društvi in časniki se sklene, da 
sestavi tajnik do prihodnje odborove seje seznamek dotičnih 
društev in časnikov, da potem odborniki osebno posredujejo pri 
odbornikih dotičnih društev itd. tako zameno. 

VIII. Naprositi je dosedanjega poverjenika J. Ciperleta na 
Dunaju, da obdrži poverjeništvo še nadalje ali da nasvetuje drugega. 

IX. Blagajnik A. Senekovič poroča o blagajniškem stanju: 
Do vštetega števila 926 je plačalo po 4 K . 732 članov 

po 2 K ■ ■ . 54 „ 
skupaj . 786 članov. 

Dohodki 5016 K 50 h 
stroški . . 657 » 83 „ 

Aktiva . 4358 K 67 h. 
Spominski listi kažejo dobička 154 K 63 h, »Navodilo" 

k Črnivčevi I. Eačunici deficita 300 K 99 h. 
Ustanovnina znaša 1857 K 50 h. 
»Hrv. pedagoškoknjiževni zbor" šteje doslej 84 članov. 
X. Uredniki poročajo, kako daleč je napredoval tisk le

tošnjih društvenih knjig: 
1. »Metodike slovenskega učnega jezika" je v »Učiteljski 

tiskarni" dovršenih 6 pol, ostale 4 pole se dovrše v kratkem. 
Predsednik naznani, da je odredil, da se tiska ta knjiga v 3000 
iztisih, kar se odobri. 

2. »Metodika petja" se bo začela tiskati v »Učiteljski 
tiskarni" z novembrom t. 1. 

3. »Nazorni nauk", 2. snopič, je že dotiskan v »Hribarjevi 
tiskarni". 

4. »Zgodovinsko učno snov", 6. snopič, bo dovršil A. Slatnar 
v Kamniku do 20. novembra t. 1. 

5. »Pedagoški Letopis", VI. zvezek, bo v Blaznikovi tiskarni 
pravočasno dovršen. 

XI. Tretji občni zbor »Slovenske Šolske Matice" bo v če
trtek, dne 27. decembra 1906 ob 3. uri popoldne v »Mestnem 
domu" v Ljubljani po dnevnem redu, ki ga priobčujemo na 
uvodnem mestu. 

Štajersko. 
Odbor kozjanskega učiteljskega društva naznanja, 

da bo v svrho prireditve p e t i n d v a j s e t l e t n i c e tega društva 
skupna vaja za moški in mešani zbor dne 11. t. m. ob 2. uri 
popoldne v šolskem poslopju v Kozjem. P. n. pevke in pevci se 
nujno prosijo, da se udeleže vaje polnoštevilno in da prineso 
note s seboj. Odbor. 

Šmarsko rogaško učiteljsko društvo zboruje v ne
deljo, 18. dne t. m., ob 1. uri popoldne v Šmarju. Vzpored: 
Zapisnik in dopisi. Šola v boju proti alkoholizmu. Iz šo l ske 
p r a k s e — žreb. Iz vprašalne skrinjice. Slučajnosti. 

Naj nas to zborovanje po dolgem odmoru zbere zopet 
polnoštevilno. St rmšek . 

Goriško. 
Iz Tolmina nam poročajo: Po sklepu občnega zborovanja 

»Tolminskega učiteljskega društva" smo se zbrali na poziv za 
to odločenega tovariša g. Kašce dne 14. oktobra t. 1. pri sv. Lu
ciji k ustanovnemu zborovanju »Podružnice tolminskega učitelj
skega društva za sodni okraj Tolmin". V stranskem salonu uči
teljstvu jako naklonjenega gostilničarja g Mikuža otvori točno 
ob 1. popoldne tovariš in predsednik »Tolminskega učiteljskega 
društva" g. Mat. Kenda zborovanje, veseleč se skoraj polno
številne udeležbe. 

Po daljšem skupnem posvetovanju smo ustanovili podruž
nico v smislu društvenih pravil. V podružnični odbor so voljeni 
soglasno gg.: Ferd. Jelinčič načelnikom, Jos. Prijatelj njegovim 
namestnikom, Mat. Mikuž tajnikom, Ljudmila Grželj blagajni
čarci in Rafaela Gomišček odbornici; namestnikom pa gg. Viktor 
Vuga in Jos. Tavš. 

Seme je torej vsejano, le čvrsto mu prilivajmo in skrbno 
ga negujmo, da se bo krepko razvijalo ter nam obrodilo zaže
leni sad. 

Po zborovanju je padla marsikatera krepka beseda in pa
meten nasvet v prid boljše naše organizacije. Eden izmed teh 
je, da se vsaj vsak prvi četrtek v mesecu snidemo v svrho tes
nejšega medsebojnega občevanja, spoznanja in v dobrobit boljše 
stanovske zavednosti, in sicer pri sv. Luciji, ki je kraj kot nalašč 
za to. To nam sedaj tudi ne bo delalo posebnih težav, ker imamo 
v okraju železnico, tako da se udeleži teh sestankov lahko vsak 
tudi iz najoddaljenejšega kota. 

Drugi nasvet in krvava potreba je ustanovitev učiteljskega 
pevskega zbora v prvi vrsti za sodni okraj Tolmin. Vabljeni pa 
so tem potom k pristopu tudi častiti tovariši in tovarišice iz 
drugih sodnih okrajev, le javiti morajo svoj pristop in glas po
družničnemu načelniku, kateri jim drage volje preskrbi v to po
trebne glaske, da se morejo pripraviti doma za glavne vaje, ki 
bodo po potrebi. Posebno tovariši kolesarji bi se teh vaj prav 
lahko udeleževali tudi iz drugih sodnih okrajev. Na ta način 
pridemo prav lahko v okom žalibog opravičenemu očitanju, da 
se nas zbere ob času uradne skupščine do 60 skupaj, a ne mo
remo zapeti niti najpreprostejše narodne pesmi. 

Priglasite se torej v čim večjem številu, saj lepo petje bo 
le nam v čast in ponos. Železnica je nas odprla zunanjemu 
svetu in svet nam. Treba bo misliti tudi na kak koncert. — 
Torej z požrtvovalnostjo na delo!*) 

Učiteljsko društvo za sežanski šolski okraj je zbo
rovalo 18. pret. mes. v Dutovljah. Udeležba bila je nenavadno 
mnogobrojna, poleg tega pa je bilo še nekaj vrlih tovarišic in 
tovarišev iz goriškega okraja in tržaške okolice. Leti so s svojo 
požrtvovalnostjo dali lep zgled oni mali peščici kolegov in ko
leginj nemarnežev, ki redno brez opravičenega vzroka opuščajo 
naša zborovanja. Ta posnemanja vreden zgled naših vrlih sosedov 
bodi pa tudi v sramoto vsem tovarišem in tovarišicam v okraju, 
ki še dosedaj ne uvidevajo velikega pomena naših društev ter 
niso niti člani svojega stanovskega društva. Takove pijavke se 
kaj rade maste ob žuljih svojih marljivih in neumornih tovarišev, 
katerih nevredni tovariši so. 

Nič napačnega, menim, da bi ne bilo, ko bi se imena 
takovih parasitov javno razglasila. 

Pri otvoritvi zborovanja priporoča predsednik med drugim 
društenikom, da kaj pridno podpirajo stanovska podvzetja in to 

*) Nas tako živahno gibanje srčno veseli in se radujemo take agil
nosti. Želimo ji mnogo uspeha in mnogo — posnemanja. U r e d n i š t v o . 



posebno učiteljsko tiskarno. Prisotne obvešča tudi o sklepu »Za
veze", da je prispevati odslej zanjo po 1 K od osebe, kar so 
prisotni vzeli z odobrenjem v znanje. Slednjič pozdravlja pred
sednik mile goste. (Zivioklici.) 

Takoj po overovljenju zapisnika zadnjega zborovanja nam 
je poročal v vrlo lepi in interesantni obliki nadzornik g. M. 
Kante, o novem šolskem in učnem redu. 

Poročilo je bilo jako temeljito. Iz njega je bilo razvidno, 
da nam novi učni red ne nuja, žal, nikakovih posebnih olajšav, 
pač pa nova — bremena. 

Je pač vedno ta nesrečna vlada na dnevnem redu, ki zna 
tako lepo ukazovati, ali kadar je treba učiteljstvu kruha, takrat 
je gluha in noče niti vedeti, da sploh eksistuje kakova uboga 
učiteljska para v državi. 

Nam so sicer plače regulirane po sedanjih draginjskih 
razmerah, ali to so storili naši, z itak neznosnimi davki in do
kladami obloženi okraji, ne pa ona vlada, ki nam zna tako lepo 
diktirati pri zeleni mizi. 

Kadar se glase prošnje za šole, in to posebno slovenske, 
je vedno preuboga, le za miroljubne, neumorno delavne razgra
jače proti šoli okolo »Slovenca" itd. ni preuboga. 

Na to je nastopil s svojim poročilom »Učiteljstvo" tovariš 
g. Ant. Mervič. 

Beferat je bil tako zanimiv, da s^. ga udeleženci poslušali 
z največjo pozornostjo. Videlo se je, da je čital mnogim navzočim 
to kar iz srca. 

V precej sarkastični, a vendar primerni obliki nam je po
vedal marsikatero resnico, tičočo se našega stanu, četudi je po
ročilo trajalo nad 1 uro, vendar ni to nič motilo pozornosti po
slušalcev. 

Zadnja točka, eventualni predlogi, je izostala, ker smo se 
z referati nepričakovano zakasnili, zato je predsednik zaključil 
zborovanje v nadi, da se v kratkem zopet sestanemo v vsaj 
enakem številu kot danes, da tako pokažemo javnosti, kako lepo 
napreduje naše društvo v zadnjem času. 


